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به دلیل ع��دم تکمیل زنجی��ره چ��اپ در اردبیل و 
بی توجهی به س��اماندهی این صنعت، کارهای چاپی 
این استان از اس��تان های دیگر سر درآورده و با استفاده 
از غفلت متولیان ب��ه جای کمک به رون��ق آن، جیب 
چاپخانه های غیربومی را پر می کند تا چرخ چاپخانه های 
این استان کندتر از قبل بچرخد و زنگ خطر تعطیلی اش 

به گوش رسد. 
به گزارش مهر، اولین چاپخانه اردبیل به نام »مطبعه 
احمدیه« در اواخر س��لطنت مظفرالدین ش��اه در سال 
1323 هجری قمری توس��ط جد خانواده نیر احمدی 
یعنی »آقا سید احمد« در سرای »حاجی رحیم« تأسیس 

شد. 
وجود این چاپخانه سنگی عامل مهمی در فعالیت های 
فرهنگی شهر بود تا جایی که چاپ نشریه ای به نام »برگ 
سبز« در اوایل  سال 1326 هجری قمری یعنی 89 سال 
پیش و نیز آثار و مقالات حکیم الهی اردبیلی از برکات 

این چاپخانه بود. 
دومین چاپخانه، مطبعه مروت در سال 1342 هجری 
از تبریز خریداری و در ضلع ش��رقی مسجد سرچشمه 
نصب و دایر شد.  این چاپخانه به مالکیت حسن جودت 

در آمد. 
چاپخانه های بعد از آنان عبارتند از چاپخانه صابر در 
راس��ته بازار روبه روی مس��جد جامع، چاپخانه ناهید، 
چاپخانه مقص��ودی و جلال��ی و... هم اکن��ون هم 15 

چاپخانه در سطح استان اردبیل فعال اند. 
چاپخانه هایی که درواقع به عنوان کانون نشر تمامی 
تولیدات فرهنگی، هنری، سیاسی، اجتماعی و اقتصادی 
خواندنی تلقی شده و درواقع کیفیت فعالیت آنها تأثیر 
مستقیم در کیفیت اثربخشی این تولیدات در زندگی و 

سطح بینش و ادراک مردم یک منطقه دارد. 
این اهمیت هرچند از س��وی استان های بسیاری به 
یک قالب نهادینه شده فکری درآمده است در عین حال 
اردبیل در صنعت چاپ خود حتی از استان های همسایه 
عقب مانده تر بوده و امروز بس��یاری از سفارشات چاپی 
استان در اس��تان های دیگر تولید می شود؛ موضوعی 
که صدمه قابل توجه به بدن��ه این صنعت وارد کرده و از 
یک سو چاپخانه دار و از س��وی دیگر اقتصاد استان در 

سطح کلی تر را متضرر ساخته است. 
نکته اینجاست که هرچند مش��کلات چاپ استان 
مانند غلط های هنگام چاپ کاملا روشن و شفاف بوده و 
در سرعت فعالیت های چاپی پنهان نمی ماند اما بررسی 
نظرات دست اندرکاران این صنعت و کارشناسان نشان 

می دهد حمایت از این صنعت فقط در حد شعار بوده و 
امروز صنعت چاپ در اردبیل حتی به معنی واقعی کلمه 

نمی تواند صنعت قلمداد شود. 
در این میان عدم یکدس��تی فکری چاپخانه دارهای 
استان نیز ازجمله دلایل تشدید مشکلات است. تا جایی 
که به عقیده مدیر مجتمع نش��ر و چاپ آریتان اسکنر 

امروز نگاه ابزاری بلای جان چاپ اردبیل شده است. 
ش��هروز گلدوس��ت دراین باره تأکید داشت: این که 
کاری صبح به چاپخانه سپرده شده و چند ساعت بعد 
تحویل گرفته می شود یعنی افت کیفیت و نگاه ابزاری 
به صنعتی که باید با دقت و مراقبت و هنرمندانه اجرایی 

شود. 
وی با تأکید بر این که عقب ماندگی صنعتی اردبیل در 
صنعت چاپ آن نیز تأثیر منفی داشته است، اضافه کرد: 
چاپ یک پروسه فرهنگی و هنری است و اگر با تخصص 

و آگاهی همراه نباشد اسیر نگاه ابزاری است. 
گلدوس��ت ب��ا بی��ان این که چ��اپ یک کت��اب در 
چاپخانه های موفق کشور ازجمله در استان تهران یک 
فرآیند 15 الی 30 روزه طی می کند، اضافه کرد: گاهی 
حتی مشتریان چاپخانه ها نگاه ابزاری به این پدیده دارند. 
این فعال صنعت چاپ معتقد است همین نگاه و ضعف 
تخصص موجب ش��ده اس��ت بازار رقابت این حرفه در 

اردبیل غنی نباشد. 
هرچند نگاه ابزاری مورد نظر گلدوست موجب شده 
برخی افراد با بهان��ه صرفا درآمدزایی و نه اش��تغال در 
یک شغل حرفه ای و کاملا تخصصی وارد صنعت چاپ 
شوند در عین حال یکی از مش��کلات عدم ساماندهی 
چاپخانه ه��ای اس��تان قیمت های س��لیقه ای در ارایه 
خدمات است.  تا جایی که یک خدمت خاص می تواند 
از 500 هزار ریال تا س��ه میلیون ریال قیمت متفاوت به 
خود بگی��رد.  البته چاپخانه ها به بهانه کیفیت متفاوت 
قیمت های خود را تغیی��ر می دهند و در برخی مواقع با 
این استدلال که تیراژ بالا یعنی قیمت پایین مشتری را 
ملزم به پذیرش پیشنهاد خود می کنند اما درواقع متولی 
جامعی برای این قیمت گذاری وجود ندارد و در این بازار 
بی در و پیکر قیمت ها می تواند به عنوان اهرم های تخریب 

یک صنعت مورد استفاده قرار گیرد. 
گلدوست دلیل این مهم را نبود اتحادیه چاپخانه داران 
عنوان می کند و معتقد اس��ت تا زمانی که این اتحادیه 
در اردبیل جان نگیرد نمی توان به قیمت های یکدست 

رسید. 
 اتحادی��ه ای که البته برای تش��کیل آن لازم اس��ت 

30 چاپخانه در یک اس��تان دایر باشد و به نظر می رسد 
طرح تشکیل آن در اردبیل با اضافه کردن 15 انتشاراتی 
به 15 چاپخانه درواقع برخورد قابل توجهی با قانون بوده 

است. 
در عین حال ای��ن غفلت در قیمت گ��ذاری موجب 
ش��ده کیفیت آثار تولی��دی چاپخانه های اس��تان به 
صورت محسوس متفاوت باش��د. آن هم درست زمانی 
که به عقیده دست اندرکاران این صنعت کاغذ چینی و 
اندونزی و کره ای فقط 20 هزار تومان در هر بند تفاوت 

قیمت داشته و مرکب چینی و  آلمانی 10 هزار تومان. 
البته این موضوع ضایعات چاپی را نیز متاثر ساخته و 
امروز مدیریت هزینه مواد اولیه چاپ ازجمله حلقه های 

مفقوده زنجیره چاپ استان است. 
از سویی نبود چاپخانه تخصصی و گرایش هر کدام از 
چاپخانه ها به تمامی امور صحافی، لیتوگرافی و... به این 
موضوع دامن زده و بی اعتمادی نسبت به تولیدات چاپی 

را منجر شده است. 
در عین حال یکی از اساتید دانشگاه های اردبیل تأکید 
دارد به روز کردن تجهیزات و تناسب امکانات فعالان این 
عرصه با پیشرفت های علمی و تکنولوژیک از چالش های 

صنعت چاپ اردبیل است. 
رئوف موس��وی معتقد اس��ت: صنعت چاپ اردبیل 
کلکسیونی از دستگاه های قدیمی و تاریخ گذشته بوده 
که هم از نظر کیفیت و هم از نظر هزینه این دستگاه ها 

مشکلاتی را در صنعت چاپ ایجاد کرده است. 
وی تأکید دارد که متولیان فرهنگی استان با تدابیر 
مطلوب باید از ورود دستگاه های دست دوم جلوگیری 
و به جای آن  از دس��تگاه های روز و مدرن برای تکمیل 
زنجیره چاپ در اس��تان برنامه ری��زی کنند. در همین 
حال مدیر مجتمع نشر و چاپ آریتان اسکنر نتیجه این 
بی اعتمادی زنجیره چاپ و نشر را ارسال سفارشات چاپی 
استان به ویژه از سوی ادارات به استان های دیگر می داند. 
وی با تأکید بر این که در برخی ادارات حتی دلال بازی 
در این خصوص صورت می گیرد و افراد ناش��ناخته ای 
نسبت به این امور اقدام می کنند، اضافه کرد: اگر کارهای 
چاپی اردبیل در خود استان بماند نه تنها صنعت چاپ 
احیا می شود بلکه ایده قدیمی و عملی نشده چاپ رل را 

نیز می توان اجرایی کرد. 
گلدوس��ت تصریح کرد: به عنوان مثال پیک نوروزی 
دانش آم��وزان اردبی��ل در تهران چاپ می ش��ود و این 
درحالی است که ظرفیت چاپ آن در خود استان موجود 

است. 

وی با بیان این که چاپخانه های تبریز به صورت تفننی 
آثار ارسالی از اردبیل را چاپ می کنند، ادامه داد: بسیار 
ساده می توان زمینه ایجاد چاپ رل برای پوشش تمامی 

سفارشات چاپی استان را فراهم کرد. 
این تاکی��دات درحالی اس��ت که به عقی��ده برخی 
کارشناس��ان تیراژ مطبوعات اردبیل ب��ه تنهایی برای 
ایجاد چاپخانه رل کافی نیست و تنها در صورتی احداث 
چاپخانه رل در استان خروجی خواهد داشت که سایر 

سفارشات چاپی نیز در داخل استان تولید شود. 
ایده ایجاد چاپخانه رل از سوی خانه مطبوعات استان 
و فعالان مطبوعاتی در سال های اخیر بارها طرح شده 
اس��ت. این ایده با تاکیدات پی در پ��ی افرادی همچون 
استانداران سابق این اس��تان، به گوش استاندار جدید 
اردبیل رسید و مجید خدابخش برای ایجاد این چاپخانه 
در قالب ایجاد یک تعاونی از اهالی مطبوعات قول مساعد 

داد. 
وی در مراس��م روز خبرنگار و در جمع فعالان عرصه 
مطبوعات و نش��ر و توزیع تصریح کرد: برای کمک به 
معیشت خبرنگاران و کاهش هزینه های چاپ مطبوعات 
خبرنگاران یک تعاونی تشکیل دهند و یک چاپخانه رل 

دایر کنند. 
استاندار اردبیل تأکید کرده بود که اگر سرمایه گذاری 
اعلام آمادگی کند یا مطبوعاتی ها دس��ت به دست هم 
دهند تسهیلاتی نیز از محل صندوق توسعه ملی در این 

طرح جذب می کنیم. 
پس از این قول مس��اعد این ایده البته از سوی مدیر 
مجتمع نش��ر و چاپ آریتان اسکنر پیگیری می شود و 
در پی تماس وی با روابط عمومی اس��تانداری اردبیل با 
پاسخ قابل توجهی از پیگیری درخواست خود صرف نظر 

می کند. 
گلدوست در این خصوص گفت:  ضرورت ایجاد اولین 
چاپخانه رل در این اس��تان و تأکید استاندار اردبیل در 
حمایت از س��رمایه گذاری موجب شد با روابط عمومی 
استانداری تماس بگیرم و اعلام آمادگی کنم که پاسخ 
داده شد که »طرح حمایتی استاندار خیلی جدی نیست 
و اگر مصر هستید از ارشاد اسلامی استان پیگیری کنید«. 
البته در ادامه، پاسخ ارش��اد اسلامی استان »بررسی 
می کنی��م« ب��وده و همین پاس��خ ها موجب ش��ده با 
کناره گیری یکی پس از دیگری سرمایه گذاران، قدمت 
نزدیک به 100 سال فعالیت چاپی در اردبیل، طرح های 
ورود به چاپ م��درن همچنان در تیراژ بالای وعده های 

تبلیغاتی پنهان بماند. 

د یار

رئیسامورمهندسیواجرایطرحهایگازگلستان
خبرداد

60 میلیارد ریال هزینه برای گازرسانی 
به 17 ناحیه  صنعتی گلستان

گ�رگان-غلامرض�اولیپ�ور- خبرن�گار
»ش�هروند«: رئی��س ام��ور مهندس��ی و اجرای 
طرح های شرکت گاز گلستان گفت: درمجموع برای 
گازرسانی به 17 شهرک و ناحیه صنعتی استان بالغ 
بر 60 میلیارد ریال هزین��ه اجرایی و کالایی صورت 

گرفته است.  
علی طالبی، اظهار داشت: این شرکت در ادامه روند 
گازرس��انی به پروژه های صنعتی به ویژه شهرک ها 
و نواحی صنعتی تاکنون از مجموع 22 ش��هرک و 
ناحیه صنعتی استان تعداد 14 شهرک را از نعمت گاز 

طبیعی بهره مند ساخته است.  
وی افزود: در همین راستا خط تغذیه گازرسانی به 
3 ناحیه صنعتی فاضل آباد، گرگان یک و بندرترکمن 
نیز به اتمام رس��یده و تزریق گاز ش��ده است که با 
انجام لوله گذاری داخلی توسط شرکت شهرک های 
صنعتی استان، واحدهای صنعتی می توانند از نعمت 

گاز بهره مند شوند.  
طالبی گف��ت: درحال حاضر عملی��ات اجرایی 5 
شهرک و ناحیه صنعتی نیز در مرحله انجام است و 
روند پیشرفت گازرسانی برابر برنامه درحال اجراست. 
رئیس امور مهندسی و اجرای طرح های گاز گلستان، 
اف��زود:   درحال حاضر از تع��داد 470 واحد صنعتی 
مستقر در شهرک های صنعتی تعداد 281 واحد از 

نعمت گاز طبیعی بهره مند هستند.  
وی گف��ت: درحال حاض��ر حج��م بالای��ی از 
سوخت های فس��یلی توس��ط واحدهای صنعتی 
مصرف می ش��ود که با توج��ه به سیاس��ت دولت 
درخصوص کاهش مصرف س��وخت های فس��یلی 
مایع، روند گازرسانی به این واحدها مورد اهتمام ویژه 

قرار گرفته است.  

انجام ممیزي HSE-MS در شرکت 
گاز استان چهارمحال وبختیاری

جلسه   اختتامیه  ممیزي HSE-MS شرکت گاز 
استان چهارمحال وبختیاری درتاریخ 25 شهریورماه  
1393 در محل سالن جلس��ات این شرکت برگزار 

شد.  
به گ��زارش روابط عمومي ش��رکت گاز اس��تان 
چهارمحال وبختی��اری، در این جلس��ه  ممیزي که 
مدیرعامل، اعضای هیأت مدیره، روسا، سرپرستان 
و س��رممیزان حضور داش��تند، مهن��دس رامین، 
سرپرس��ت گروه ممیزي به ارایه  گزارش ممیزي و 
نقاط قوت و فرصت هاي بهبود سازمان پرداخت. در 
ادامه مهندس افشین، مدیرعامل شرکت گاز استان 
چهارمحال وبختیاری ضمن قدرداني از گروه ممیزي 
و همکاران، خواستار توجه بیشتر به الزامات سیستم 
بهبود مستمر و حرکت به سمت تعالي سازمان شد. 
این ممیزی توسط گروه سه نفره انجام شد که طی 
آن س��اختمان ها، انبار ها، تاسیس��ات، ایستگاه ها، 
پیمانکاران ش��رکت و برخی نواح��ی از نظر ایمنی، 
بهداشت و محیط زیست بررسی و مورد ممیزی قرار 

گرفتند.  
مهندس ناصر افش��ین، مدیرعامل ش��رکت گاز 
اس��تان چهارمحال وبختیاری با اشاره به این که این 
شرکت طی سال های گذشته دستاوردهای مهمی 
را در راس��تای HSE کس��ب کرده اس��ت، گفت: 
خوش��بختانه درک وآگاهی HSE-MS از سالیان 
دور در این شرکت بسیار بالا بوده و با این ممیزی ها 

درواقع شور و پویایی آن افزایش می یابد.  
مهندس افشین ضمن تشکر از اقدامات انجام شده 
در زمینه HSE تصریح کرد: این ممیزی ها تجارب 
مثب��ت و ارزنده ای در پی خواهد داش��ت که باید به 
شایس��تگی و نحو مطلوب در جهت بهبود کارها و 

پروژه های شرکت از آنها بهره برد.  
وی اظهار کرد: این نقاط قوت بیانگر پیشرو بودن 
این استان در همه زمینه ها به ویژه HSE  و پدافند 

غیرعامل است.  

دیدار شهروندان با اعضای شورای 
بندرعباس، زمانبندی و هدفمند می شود

رئیس ش��ورای اس��لامی ش��هر بندرعباس در 
نشس��ت غیرعلنی ش��ورا گفت: یکی از مشکلات 
عمده ش��هروندان برای رسیدگی به مسائل مربوط 
به امور ش��هری خ��ود، ملاق��ات اعضای ش��ورای 
اسلامی شهر است که با برنامه ریزی صورت گرفته 
و برای آسان شدن دیدار ش��هروندان با نمایندگان 
خود در پارلمان محلی، وقت و ساعت های دیدار آنها 

ساماندهی و برنامه ریزی خواهد شد.  
پرویز س��الاری اف��زود: ب��ه زودی زم��ان و مکان 
دیدارهای هفتگی و مقطعی ش��هروندان با اعضای 
شورای اسلامی شهر بندرعباس برای رفع مشکلات 
مربوط به امور ش��هری خود از طریق رسانه ها اعلام 
می ش��ود. وی اظهارداش��ت: درحال حاض��ر زمانی 
مش��خص برای ملاقات ش��هروندان با اعضای شورا 
وجود ندارد و این مس��أله باعث رنجش شهروندان و 
بروز مشکلاتی برای شورای اسلامی شهر شده است. 
وی ادامه داد: برای تسهیل در دیدار شهروندان با 
نمایندگان خود در شورا این اعضا روزهای سه شنبه 
در یکی از شهرداری های مناطق سه گانه شهرداری 
حضور خواهند یافت و با ش��هروندان دیدار خواهند 
کرد.   »سالاری« همچنین گفت: از دیگر چالش های 
این ش��ورا، تعداد زیاد کمیسیون ها، تشکیل نشدن 
به موقع نشست های تخصصی آن و نداشتن آیین نامه 
اجرایی مناسب آنهاست که در همین راستا مقرر شد 
با ادغام برخی کمیس��یون ها تعداد کمیسیون های 
شورای اسلامی شهر بندرعباس از 10 کمیسیون به 

6 کمیسیون کاهش یابد. 

فراخوان همکاری

نظ��ر ب��ه گس��ترد      گی فعالیت ه��ای روزنام��ه 
ش��هروند       و توجه ویژه مس��ئولان آن به وضعیت 
جای جای کش��ور، راه اند      ازی صفحه س��رزمین با 
هد      ف پرد      اختن به مش��کلات و معضلات مرد      م د      ر 
اس��تان ها د      ر د      س��تور کار قرار گرفت که د      ر این 
مسیر پرد      اختن به اقوام مختلف نیز د      ر سرلوحه 
کار ق��رار د      ارد      .براین اس��اس صفحه س��رزمین 
پنجره ای است به س��وی هر د      یار و د      ر این مسیر 
د      ست همکاری مسئولان، اس��اتید      ، کارشناسان، 
د      انش��جویان و اهل فن را به گرمی می فشاریم تا 
د      ر جهت پر بارتر کرد      ن آنچه پیش روی شما قرار 

د      ارد      ، بکوشیم.
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اقليم
شهروند-ایناسعبدالخانی| »کاهش سطح 
کشت برنج در خوزستان به علت کم آبی«. خبری تلخ 
برای استانی که رتبه سوم کشت و تولید برنج کشور را 
داراست. مسئولان جهاد کشاورزی استان از کاهش 
30درصدی اراضی تحت کشت برنج نسبت به  سال 
گذش��ته خبر می دهند درحالی که آمار برنجکاران 

میزان کاهش بیشتری را نشان می دهد.   
بنا به آمار اعلام ش��ده از سوی س��ازمان آب و اداره 
برق اس��تان خوزس��تان، متوس��ط آورد آب حوضه 
کرخه ح��دود یک میلی��ارد و 600  مترمکعب بوده 
است که نسبت به متوس��ط آن در سال هاي گذشته 
حدود 65درصد کاهش نش��ان می دهد. همچنین 
آورد حوضه مارون نیز حدود یک میلیارد مترمکعب 
بوده که نسبت به متوسط آن 36 درصد کاهش داشته 

است.   
امسال مساحت زیرکشت برنج، 65هزارهکتار در 
کل استان اعلام شده است. ش��وش، شوشتر، اهواز، 
ای��ذه، باغمل��ک و دش��ت آزادگان از عمده مناطقی 
هستند که برنج در آنها کشت می شود. انواع برنج های 
دانیال، عنبربو، شفق، کادوس، چمپا، شیرودی تابش 

و فجر.   
کاهش۲۰هزارهکتاری

 کیخس��رو چنگلوای��ی، رئی��س س��ازمان جهاد 
کش��اورزی خوزس��تان کمبود آب به ویژه در حوضه 
رودخانه های کرخه و مارون را عامل کاهش کش��ت 
 برنج در اس��تان می داند. وی با اش��اره به محدودیت

30 درص��دي کش��اورزان در اراضي زیرکش��ت در 
حوضه هاي مارون و کرخه گفت: »از این رو درمجموع 

سطح زیرکشت برنج 20 هزار هکتار کاهش یافت.«
او با تأکید بر این که خوزس��تان نیاز به واردات برنج 
ندارد، افزود:  »س��الانه بی��ش از 185 هزار تن برنج در 

خوزستان تولید می شود و سرانه مصرف برنج نیز 45 
کیلو است. نیاز مصرف جمعیت 4/5میلیونی استان 
189 هزار تن اس��ت و این موضوع نش��ان دهنده این 
اس��ت که با وجود این میزان تولید، نیازی به واردات 
برنج نیس��ت.« رئیس انجمن برنج��کاران از مراجعه 
کشاورزان شوش و دشت آزادگان در حوضه بالادست 
کرخه و م��ارون در اوایل خردادماه، به س��ازمان های 
مربوطه براي رفع مشکل کم آبي مزارعشان خبر داد.   
محمد س��واری در این خصوص گف��ت: »دبی آب 
خیلی کم شده است. کشیدن آب برای موتور ها هم 
سخت شده. کشاورز برای دستیابی به آب، دست به 

گریبان بیل مکانیکی شده است.«
خشکهکاری؛خوبیابد؟

برن��ج یک��ی از مهم تری��ن محصولات تابس��تانه 
خوزستان است و عمدتا به 2 صورت نشایی و مستقیم 
کشت می شود، اما با توجه به کم آبی های اخیر، از یک 
دهه گذشته مطالعاتی در رابطه با کاهش مصرف آب 
از طریق تغییر در ش��یوه کاشت و اس��تفاده از روش 

خشکه کاری صورت گرفته است.   
اغلب کار شناسان کشاورزی خشکه کاری برنج را 
روشی موثر در راس��تای حفاظت از منابع آبی استان 
می دانند. یکی از ویژگی های بارز روش خشکه کاری 
برنج نس��بت به روش نش��اکاری، کاهش چشمگیر 
مصرف آب است. در این روش در میزان بذر مصرفی 
صرفه جویی می شود، همچنین تهیه زمین با حداقل 
عملیات خاک ورزی، ساده تر شدن کنترل علف های 
هرز، جوانه زنی بهتر بذر، افزایش بهره وری در استفاده 

از نهاده ها، یکنواختی در سطح سبز مزرعه و همچنین 
افزایش سود خالص کش��اورزان از دیگر مزایای این 

شیوه کشت برنج است.  
امید فراز، کارشناس کش��اورزي در این باره گفت: 
»کشت برنج به روش خشکه کاری هزینه ها و سختی 
کار کشاورزان را به شدت کاهش می دهد و از آنجایی 
که به آب بسیار کمی در این روش نیاز است، کشاورز 
می تواند میزان سطح زیرکشت برنج خود را به چند 
برابر افزایش دهد که این امر، هم درآمد کشاورزان را 
افزایش می دهد و هم درنهایت خودکفایی در تولید 
برنج را به ارمغان می آورد.« این درحالی است که رئیس 
انجمن برنجکاران خوزستان نظر دیگری دراین باره 
دارد. سواری، خش��که کاری برنج را برای کشاورزان 
خوزستانی مناسب نمی داند و می گوید: »خشکه کاری 
در استان ما تجربه خوبی نداشته، علت آن هم شوری 
زمین و ش��وری آب است. خش��که کاری به صورت 
موردی در اس��تان جواب ن��داده و هرچه به مناطق 
پایین دست حرکت کنیم، در این بخش ضرر بیشتری 

به کشاورز وارد شده است.«
رقابتينابرابر

علی سیاحی، یکی از برنجکاران خوزستانی گفت: 
»امسال جهادکشاورزی مجوز کاشت 70 درصد زمین 
را به ما داده است.  با این گرما و کمبود آب، زمین شور 
و آب شور،   همان 70 درصد را هم نمی توان زیرکشت 
برد. امس��ال آب نیس��ت. وضع زمین هایمان خوب 
نیست. دیگر کش��اورزی رغبت به کاشت ندارد. سن 
همه کشاورز ها بالا رفته و جوانان هم انگیزه ای برای 

این کار ندارند. 
او ادامه داد: »با وجود همه این مشکلات به سختی 
می کاریم ام��ا درنهایت برنج سردس��تمان می ماند. 
استقبال مردم از برنج خارجی بیشتر است. کشاورز 
مدت زیادی را صرف کش��ت و تولید برنج می کند اما 
در زمان عرضه محصول، مردم برنج خارجی را به دلیل 
ارزان تر بودن می خرند، اما کیفیت برنج عنبربو و بقیه 
برنج های خوزستانی خیلی بهتر از محصول تایلندی 
است، درحالی که بازار به تصرف برنج های خارجی و 

به خصوص هندی و پاکستانی درآمده است.«
فروشزیرقیمتتمامشده

هرساله در مهر و اوایل آبان ماه، همزمان با برداشت 
برنج در اس��تان، برنج های خارجی از راه می رسند و 
بازار را قبضه می کنند. فریاد کش��اورزان خوزستانی 
هم به جایی نمی رسد و به ناچار مجبور به فروش برنج 

زیرقیمت تمام شده می شوند.   
رئیس انجمن برنجکاران خوزس��تان با تأیید این 
مطلب گفت:  »قیمت تضمینی اعلام ش��ده از سوی 
دولت نس��بت به تورم موجود در کش��ور نرخ گذاری 
نمی شود که این امر موجب ضررهای جدی کشاورزان 
برنجکار می ش��ود. با چن��د برابر ش��دن هزینه های 
کشاورز در زمان داشت، کاشت و برداشت، این قیمت 
جوابگ��وی هزینه های فعلی کش��اورزان برای تولید 

محصول نیست.«
سواري با اش��اره به اش��تغال بیش از 2 هزار نفر در 
بخش برن��ج و صنایع تکمیل��ي آن اف��زود: »صنایع 
تکمیلی سنتی و بسیار قدیمی هستند. افرادی در این 
واحد ها مشغول به کارند که از لحاظ سرمایه ای ضعیف 

هستند. این یک معضل است.«
او اعطای سرمایه در گردش به واحدهای تولیدی و 

تکمیلی را راهکار خروج از این معضل مي داند.    

 

نمایندهمردماصفهانورئیسکمیسیونفرهنگي
مجلسشوراياسلامي:

اقدامات زیست محیطي فولاد مبارکه 
قابل تقدیر است

حجت الاسلام والمسلمین سالک، نماینده مردم 
اصفهان و رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای 
اس��لامی در جریان بازدید از خط��وط تولید فولاد 
مبارکه گفت: با توجه به بازدیدی که از فولاد مبارکه 
داشتیم، خوشبختانه مش��اهده کردیم این شرکت 
در ش��رایط رکود اقتص��ادی و تحریم های ظالمانه 
دشمنان، مطابق با فرمایشات مقام معظم رهبری، 
فعالیت های اقتصادی خود را در راستای رشد تولید 

ملی دنبال می کند.   
به گزارش خبرنگار ما از اصفهان، رئیس کمیسیون 
فرهنگي مجلس ش��وراي اس��لامي، یکي از اهداف 
بازدید خود را بررسي صحت و سقم جوسازی های 
صورت گرفت��ه علیه ف��ولاد مبارک��ه درخصوص 
آلودگي هاي زیست محیطي این ش��رکت خواند و 
تصریح کرد:   اقدامات زیست محیطي فولاد مبارکه 
به ویژه در بخش کنترل آلودگي هاي هوا و تصفیه و باز 
چرخاني مجدد آب در سیستم قابل تقدیر است کما 
اینکه در خط تولید ورق گالوانیزه و رنگي این شرکت 
هر بازدیدکننده اي بدون ماسک مي تواند به خوبي از 
ابتدا تا انتهاي خطوط تولید را مورد بازدید قرار دهد.   
وی در همین رابطه خاطرنش��ان کرد: آنچه مسلم 
است این که حمایت از تولید ملی، راهکار سازنده ای 
است که می تواند در شرایط تحریم، رونق اقتصادی به 
بار آورد.   نماینده مردم اصفهان ادامه داد: از آنجایی 
که تولیدات ف��ولاد مبارکه بر مبنای درخواس��ت و 
سفارش مشتری چه در داخل کشور و چه در خارج 
از کشور انجام می شود، خاطرنشان کرد: در جایی که 
عملکرد یک بنگاه اقتصادی بدین گونه است، لزوم 
حمایت هرچه بیشتر از تولید بیش از پیش ضرورت 
می یابد.   رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای 
اسلامی با اشاره به این مطلب که اگر در این شرایط 
تحریم، موانع تولید که همان محدودیت های انرژی 
ازجمله آب و برق و گاز هستند، برای صنایع برطرف 
شود، قطعا ما شاهد شکوفایی هرچه بیشتر صنعت 
و تولید خواهیم بود ضمن اینکه باید در نظر داشته 
باشیم که خسارات ناشی از توقف خطوط تولید در 

صنایع پایین دستی گاهی جبران ناپذیر است.  
وی ابراز امی��دواری کرد کارکن��ان فولاد مبارکه 
با تلاش بیش��تر خود و حمایت مس��ئولان بتوانند 
نیاز روزافزون صنایع پایین دس��تی به محصولات و 

ورق های فولادی را تأمین کنند.   

مدیرعاملمجتمعفولادهرمزگانخبرداد

 واگذاري احداث کارخانه 
5 میلیون تني گندله سازي به پیمانکار

شرکت فولاد هرمزگان با هدف تامین مواد اولیه 
این مجتمع، برنامه احداث کارخانه 5 میلیون تني 
گندله سازي را در دستورکار خود قرار داده و طراحي، 
 تامی��ن و اج��راي آن را طي مناقص��ه اي به صورت 
) EPCFمهندسی، تدارکات، اجرا و سرمایه گذاری( 
به پیمانکاران واجد شرایط و با تجربه واگذار مي کند.   
مرتضی آقاجانی، مدیرعامل مجتمع فولاد هرمزگان 
با بیان مطلب فوق اف��زود: میزان س��رمایه گذاري 
موردنظ��ر براي اح��داث این کارخانه ح��دود 150 
میلیون یورو است و این برنامه در 2 فاز 2/5 میلیون 
تني اجرایي خواهد ش��د که البته در صورت توانایي 
مالي پیمانکار، امکان احداث همزمان هر دو فاز وجود 
دارد. مدیرعامل ش��رکت فولاد هرمزگان با اشاره به 
افزایش دوبرابري ظرفیت تولید این مجتمع تا 3 سال 
آینده گفت: ظرفیت کنوني این مجتمع، تولید 1/5 
میلیون تن تختال فولادي است که تا  سال 96 به 3 
میلیون تن افزایش پیدا مي کند و با احداث کارخانه 
5میلیون تني گندله سازي، نیاز مجتمع به این ماده 
اولیه رفع مي شود.   وي ادامه داد: با تکمیل واحدهاي 
توسعه و احداث کارخانه گندله سازي، میزان اشتغال 
مستقیم این ش��رکت به حدود 6 هزارنفر مي رسد. 
همچنین، برنامه آتي این ش��رکت، دس��تیابي به 
ظرفیت 6میلیون تني اس��ت که در صورت فراهم 
شدن شرایط، این برنامه تا 6 سال آینده محقق خواهد 
شد.   ش��رکت فولاد هرمزگان ازجمله شرکت هاي 
فع��ال در منطقه وی��ژه صنای��ع معدن��ي و فلزي 
خلیج فارس است که حدود 150 هکتار از این منطقه 
را به خود اختص��اص داده و براي اح��داث کارخانه 
گندله سازي مذکور 10 هکتار زمین درخواست شده 
اس��ت. همچنین، براي اجراي طرح هاي توسعه اي 
نیز 300 هکتار تقاضا شده است.   بنا به این گزارش، 
ش��رکت هاي توانمند و علاقه مند داخلي و خارجي، 
براي اطلاع از شرایط مناقصه، مدارک درخواستي و 
زمان ارسال مدارک، مي توانند به سایت مجتمع فولاد 
هرمزگان) http: //www. hosco. ir(  مراجعه یا 
با ش��ماره تلفن 4590033-0761 یا شماره فکس 

5550679-0761 تماس حاصل کنند.  

خانه به خانه

کاهشکشتبرنجدرسومیناستانتولیدکنندهبرنج

برنجي که به رنجش نمي ارزد


